

國立中興大學台灣與跨文化研究國際博士學位學程  
博士候選人資格考核實施辦法  
International Doctoral Program in Taiwan and Transcultural Studies  
National Chung Hsing University  
Regulations Governing the Qualification Examination for Doctoral Candidates

105年6月20日學程事務委員會議訂定

106年9月7日學程事務委員會議修訂

109年6月22日學程事務委員會議修訂

109年8月18日學程事務委員會議修訂

109年10月14日學程事務委員會議修訂

110年3月31日學程事務委員會議修訂

110年12月21日學程事務暨課程委員會議修訂

**115年01月08日學程事務暨課程委員會議修訂**

Formulated at the Program Affairs Committee Meeting on June 20, 2016  
Revised at the Program Affairs Committee Meeting on September 7, 2017

Revised at the Program Affairs Committee Meeting on June 22, 2020

Revised at the Program Affairs Committee Meeting on August 18, 2020

Revised at the Program Affairs Committee Meeting on October 14, 2020

Revised at the Program Affairs Committee Meeting on March 31, 2021

Revised at the Program Affairs and Curriculum Committee Meeting on December 21, 2021

**Revised at the Program Affairs and Curriculum Committee Meeting on January 8, 2026**

一、 本辦法依據「國立中興大學博士學位候選人資格考核實施要點」訂定。

### Article 1

These Regulations are formulated in accordance with the *Implementation Guidelines for the Qualification Examination of Doctoral Degree Candidates of National Chung Hsing University*.

二、 本學程博士生修完最低修業年限並修滿規定應修科目及學分，且撰妥學位論文計劃大綱及基本內容，經指導教授同意後，始得提出博士候選人資格考核，經考核委員會三分之二以上之委員通過為博士學位候選人後，始得申請博士學位論文考試。

### Article 2

Doctoral students of this Program who have completed the minimum period of study, fulfilled all required courses and credits, and prepared a dissertation proposal outline and basic content, may apply for the Doctoral Candidate Qualification Examination upon approval by their academic advisor. Only those who pass the examination with the approval of at least two-thirds of the members of the Examination Committee shall be recognized as Doctoral Degree Candidates and may subsequently apply for the Doctoral Dissertation Defense.

三、 本學程在接受博士生申請博士學位候選人資格考核後，應組織「博士學位候選人資格考核委員會」，負責該生之考核。委員會委員至少五人，指導教授為當然委員，其他委員由指導教授推薦送請學程主任聘任之，召集人由委員互選產生（指導教授不得擔任召集人）。

### Article 3

Upon acceptance of an application for the Doctoral Candidate Qualification Examination, the Program shall establish a *Doctoral Candidate Qualification Examination Committee* to conduct the examination.

The Committee shall consist of at least five members. The academic advisor shall serve as an ex officio member. Other members shall be recommended by the academic advisor and appointed by

the Program Director. The convener shall be elected from among the Committee members; the academic advisor shall not serve as the convener.

四、博士學位候選人資格考核委員會之委員應具備學位授予法認定可擔任學位考試委員之資格。由本校合格之專任教師以上擔任為原則，但若經本學程主任同意，亦得由合格之校外或本校兼任教師以上擔任。

博士班研究生之配偶或三等親內之血親、姻親，不得擔任其博士班指導教授及學位考試委員。

#### Article 4

Members of the Doctoral Candidate Qualification Examination Committee shall meet the qualifications stipulated under the Degree Conferral Act for serving as degree examination committee members. In principle, members shall be qualified full-time faculty members of the University at or above the rank required; however, with the approval of the Program Director, qualified external scholars or part-time faculty members of the University may also be appointed.

The spouse of a doctoral student, or relatives by blood or marriage within the third degree of kinship, shall not serve as the student's academic advisor or as members of any degree examination committee.

五、研究生博士學位候選人資格考包含筆試與口試：

筆試科目與其相關規定：

- (一) 筆試科目共三科，**命題科目由指導教授依學生博士論文之需求訂定；若指導教授為校外老師時，則由指導教授與校內共同指導教授一起商定之，科目與書單並不得重複。**
- (二) 考生提交資格考核申請後須於兩個月內繳交筆試報告予命題教師，命題教師在收到筆試報告後兩周內將成績送至學程。
- (三) 筆試成績以70分為及格，不及格者得申請重考一次，若仍不及格則勒令退學。

口試部分**【111學年度起入學者適用】**：

- (一) 研究生於申請資格考核時，應提交至少2000字學位論文綱要。
- (二) **學位論文綱要口頭發表可於筆試期間同時進行，最晚則須於資格考核筆試通過後半年內辦理。**

#### Article 5

The Doctoral Candidate Qualification Examination shall consist of a written examination and an oral examination.

##### A. Written Examination and Related Provisions

1. The written examination shall comprise three subjects. Examination subjects shall be determined by the academic advisor in accordance with the needs of the student's doctoral dissertation. If the academic advisor is an external faculty member, the subjects shall be jointly determined by the academic advisor and the on-campus co-advisor. Examination subjects and reading lists shall not overlap.
2. Within two months after submitting the application for the qualification examination, the examinee shall submit written examination reports to the examiners. Examiners shall submit the examination results to the Program within two weeks of receipt.
3. A score of 70 shall constitute a passing grade. Students who fail may apply for one retake. Those who fail the retake shall be dismissed from the Program.

##### B. Oral Examination (Applicable to students admitted from Academic Year 2022 onward)

1. When applying for the qualification examination, students shall submit a dissertation proposal of no fewer than 2,000 words.

2. The oral presentation of the dissertation proposal may be conducted concurrently with the written examination period, but must be completed no later than six months after passing the written examination.

六、本學程之博士學位候選人資格考核，至遲應於修業第四學年第二學期結束前提出申請（休學期間不列入計算）。得每學期辦理一次，並請分別於上學期十一月三十日前、下學期於五月三十一日前提出申請。

#### **Article 6**

Applications for the Doctoral Candidate Qualification Examination shall be submitted no later than the end of the second semester of the fourth academic year of study (periods of leave of absence shall not be counted). The examination may be conducted once each semester. Applications shall be submitted by November 30 for the fall semester and by May 31 for the spring semester.

七、博士生未依規定之期限內完成博士學位候選人資格考核者，或參加博士學位候選人之資格考核不及格，經重考一次仍不及格者，應令退學。

#### **Article 7**

Doctoral students who fail to complete the Doctoral Candidate Qualification Examination within the prescribed time limit, or who fail the examination and fail the retake, shall be dismissed from the Program.

八、通過博士學位候選人資格考核者，由本學程通知教務處登錄為博士學位候選人。博士學位候選人完成各畢業條件，提出論文並通過學位考試後，始授予博士學位，博士學位論文考試依據「國立中興大學博士班學位考試細則」辦理。

#### **Article 8**

Students who pass the Doctoral Candidate Qualification Examination shall be reported by the Program to the Office of Academic Affairs for registration as Doctoral Degree Candidates. Upon fulfillment of all graduation requirements, submission of a dissertation, and successful completion of the doctoral degree examination, the doctoral degree shall be conferred. Doctoral dissertation defenses shall be conducted in accordance with the *Regulations Governing Doctoral Degree Examinations of National Chung Hsing University*.

九、本辦法經學程事務委員會通過報請教務處核備後實施，修訂時亦同。

#### **Article 9**

These Regulations shall take effect upon approval by the Program Affairs Committee and submission to the Office of Academic Affairs for recordation. The same procedure shall apply to any subsequent amendments.